
Nőtt az almatermesztés költsége

A termelők információi szerint százezer tonnával több alma terem az idén, mint tavaly
Fotó: Tóth Vince

Gút, Nyíracsád (HBN -  T. V.) 
-  Az almafák ágait földig 
húzza a bőséges termés sú
lya. Ismét eljött az almaszü
ret ideje. Örömet vagy gon
dot jelent-e az idei termés? 
Erről kérdeztünk két alma
termesztőt, Gonda Lajos és 
Varga János kertészmérnökö
ket, az Agro-Guth Kft. tulaj
donosait.

Gonda Lajos: -  Az 1996-os 
időjárás az alma szempontjá
ból elég szélsőséges volt. A tél 
hosszú volt, a fák tápanyag
szállító rendszerében okozott 
kárt. A gyors virágzás, a má
jusi aszály a virágkötődést be
folyásolta kedvezőtlenül. A 
kórokozók közül a liszthar
mat és a levéltetű-fertőzés volt 
jelentős. A növényvédő sze
rek ára negyven százalékkal 
emelkedett, ez drágította a 
termelés költségeit. Az előző 
évvel ellentétben most lénye
gesen többet kellett az atkák 
ellen védekezni. Mindezt fi
gyelembe véve a növényvéde
lem költsége hektáronként

hetvenezer forint körül mo
zog. A termést most nálunk 
hektáronként háromszáz má
zsára becsüljük, ami reális 
piaci ár esetén már nyereséget 
is adna. Elterjedt az a hír, 
hogy túltermelés van. Termé
szetesen az, hogy túl sok a ter
més vagy nem, csak az alma
szüret befejezése után derül 
ki. Jelen pillanatban az árak a 
tavalyinak az ötven százalé
kát érik el, ami sok almásban 
csak a termelés költségeit fe
dezi. A léalma esetében tizen- 
három-tizenöt, az export-, te
hát a minőségi almánál har
minc-harmincöt forintos ki
lónkénti árról beszélnek. Ez az 
új fajtákra vonatkozik, mert a 
jonatán és a starking ára húsz 
forint körül van. Informá
ciónk szerint Magyarországon 
százezer tonnával terem több 
alma, mint tavaly. Igaz, az 
előző évben körülbelül ennyit 
importáltunk külföldről. Ez 
azt jelenti, ha háromszázötven
ezer tonnát feldolgoznak az 
üzemek a négyszázötvenezer 
tonnás termésből, a hazai la

kosságot nézve fejenként tíz 
kilogrammnyi az az alma
mennyiség, ami megmarad. 
Félő, hogy tavasszal ismét 
hiány lesz, s az az alma, amit 
tőlünk most huszonöt-harminc 
forintért felvásárolnak, száz- 
húsz-százharminc forintos 
áron fog megjelenni a piacon.

Varga Játios: -  Jelenleg a mi 
tevékenységünk nyolcvanöt- 
kilencven százaléka harmin
chárom éves, hagyományos 
fajtájú ültetvényeken folyik. 
Ilyen idős ültetvényen nehéz 
jó eredményt elérni. A hagyo
mányos fajták nagy része ma 
már csak ipari almaként ér
tékesíthető. Az ipari és az ét
kezési alma ára közt jelentő
sebb lesz várhatóan az árkü
lönbség, mint a korábbi évek
ben. A gyümölcstermesztés
ben a felvásárlási ár és az idő
járás kivételével minden elő
re kalkulálható, de a jövedel
mezőséget még jósolni sem 
tudjuk. Erről csak akkor lehet 
pontosan beszámolni, ha a 
termés értékesítése befejező
dött.


